
  گزارش

فرصتي  براي رشد   كسب وكارهاي مجازي
اين روزها به دليل توصيه هاي پزشكان مبني بر كاهش خروج از منزل در 
موارد غيرضرور، استفاده از ظرفيت مجازي براي كسب وكارهاي اقتصادي 
بيش ازپيش رشد يافته است. در اين ميان نسبت بين اين كسب  وكارها 
و بسترهاي مورد مراجعه مردم، به ويژه پيام رسان هاي اجتماعي موضوع 

قابل توجهي است. 
در حال حاضر كسب  وكارهاي فعال در شبكه هاي پيام رسان مجازي را در 
دو نوع مي توان تقسيم كرد؛ كسب  وكارهايي كه به تبليغ يا خريد وفروش 
كالاهاي مجاز )كه معامله آنها مطابق قوانين كشور مجاز است( مي پردازند 

و نوع دوم نيز تبليغ يا معامله كالاها يا محتواهاي ممنوعه است. 
كس��ب  وكارهايي كه در ن��وع اول فعاليت مي كنن��د و در كالاهايي 
همچون مواد مخدر فعاليت نمي كنند، قاعدتاً در شبكه هاي پيام رسان 
داخلي نيز مي توانند به كار خود ادامه دهند و اتفاقاً زمينه هايي براي 
رشد و شكوفايي بيشتر در شبكه هاي داخلي دارند. از جمله اينكه در 
برخي از اين پيام رسان ها امكان پرداخت مالي درون برنامه اي وجود 
دارد كه كار نقل و انتقالات مالي را به واحد پول رايج كش��ور تسهيل 
مي كند و سازوكارهاي نظارتي و اطمينان بخش مي تواند مشتريان را با 
آسودگي بيشتر به خريد از چنين كسب  وكارهايي ترغيب  كند. علاوه 
بر اين رشد پيام رسان هاي داخلي به رونق عرصه فناوري اطلاعات و 
كسب  وكارهاي وابسته به آن مي انجامد و همين امر زمينه كارآفريني 
هزاران جوان دانش آموخته در عرصه هاي گوناگون مرتبط را فراهم 

مي آورد. 
علاوه بر آن به دليل خريد پهناي باند وارداتي، پيام رس��ان هاي خارجي 
موجب خروج ارز قابل توجه از كشور مي ش��وند، به گونه اي كه بر اساس 
برآوردها ۶۰ درصد مبلغ ۳ ميليارد دلاري كه سالانه براي واردات پهناي 
باند كشور مي گردد، فقط براي پهناي باند تلگرام است. اين بدان معناست 
كه تلگرام س��الانه حدود 25 هزار ميليارد تومان از درآمدهاي ملي را بر 
باد مي دهد. بنابراين دولت با جلوگيري از خروج 25 هزار ميليارد توماني 
ناشي از تلگرام مي تواند زمينه كارآفريني و ايجاد كسب  وكار براي دهها 

هزار جوان ايراني را فراهم آورد. 
اما افراد و گروه هايي كه با سوءاستفاده از ولنگاري فضاي مجازي و عدم 
نظارت كافي بر آن كه به فروش كالاهاي ممنوعه اي همچون مواد مخدر 
و نيز پولشويي و ساير فعاليت هاي تجاري اقتصادي غيرمجاز مي پردازند، 
قطعاً ميدان عمل در پيام رسان هاي داخلي نخواهند يافت و اين مسئله به 

سالم سازي محيط كسب  وكار و جامعه كمك خواهد كرد. 
علاوه بر اينكه ك��وچ ملي به پيام رس��ان بومي موجب رونق كس��ب 
 وكارهاي خرد مردمي خواهد شد، بايد گفت اين اقدام ملي براي مردم 
و سبد مصرفي خانوار نيز به  صرفه تر است. اكنون با وجود بسترهايي 
همچون شبكه ملي اطلاعات هزينه استفاده از بسترهاي داخلي پهناي 
باند يك سوم اينترنت وارداتي اس��ت و به اين دليل با يك سوم مبلغي 
كه اكنون صرف خريد اينترنت مي كنند، مي توانند از همه شبكه هاي 
پيام رسان داخلي استفاده كنند. با توجه به مصرف روزافزون شبكه هاي 
پيام رسان مجازي و جايگاه آن در س��بد هزينه هاي خانوار، مي توان 
گفت اين مهاجرت از پيام رس��ان هاي خارجي به داخلي تا چه حد در 

كاهش هزينه هاي خانوار تأثيرگذار است. 
بهره گيري از فضاي اطلاعات ملي علاوه بر آنكه مانع از خروج بي رويه 
ارز از كشور مي شود، به رونق كار توليدكنندگان داخلي محتوا كمك 
خواهد كرد و همي��ن امر مي تواند يكي از پيش��ران هاي ش��كوفايي 
اقتصادي در حوزه فناوري اطلاعات باشد. در نتيجه مي توان اميدوار 
بود كه شركت هاي ايراني ارائه كننده اين خدمات همچون سامانه هاي 
پيام رسان مجازي، از تمكن مالي و اقتصادي بيشتري برخوردار شوند 
به افزايش كيفيت خدمات و بهينه سازي سامانه هاي خود بپردازند و 

رضايتمندي هرچه بيشتر كاربران ايراني را فراهم آورند. 
به اين ترتيب حتي محاس��به هزينه - فايده اقتصادي چه در س��طح 
خرد و چه كلان نش��ان مي دهد ش��رايط كنوني بهترين فرصت رشد 
كسب  وكارهاي مجازي در بسترهاي مطمئن و به صرفه داخلي است. 
البته بايد به دس��تگاه هاي اجرايي ذي ربط و نيز شركت هاي خدمات 
دهنده ارتباط��ي داخلي نيز توصي��ه كرد ب��راي رضايتمندي هرچه 
بيشتر مخاطبان و فعالان شبكه هاي اجتماعي بكوشند و بستر را براي 

اشتغال آفريني در فضاي مجازي امن داخلي فراهم آورند. 

محمدجواد اخوان

تداوم جنگ قرائت ها  از گزارش ديوان محاسبات كشور

روحاني: گم شدن 4/8میلیارد دلار غلط است
در وانفس�اي اوضاع كرونايي كش�ور، گزارشي از 
ديوان محاسبات كشور منتشر شد كه در آن نشان 
مي داد » مجموع ارزي كه در سال ۹۷ به صرافي ها 
و وارد كنندگان كالا هاي اساس�ي و غيراساس�ي 
داده ش�ده ۳۱ ميليارد دلار بوده  اس�ت كه از اين 
رقم حدود ۸/ ۴ ميلي�ارد دلار ماب�ه ازاي واردات 
كالا نداش�ته اس�ت. « عادل آذر، رئي�س ديوان 
محاسبات كشور البته هنگام قرائت گزارش خود 
به مجلس به اين نكته هم اشاره كرد كه »گزارش 
اين بررس�ي ها را در اختيار سران س�ه قوه قرار 
داده ايم و در يك جلس�ه در حض�ور رئيس قوه 
قضائيه به طور ويژه اين گ�زارش را به وي تقديم 
كرده ام و دستور ويژه اي براي بررسي اين گزارش 
و رس�يدگي به آن ارائ�ه كرده اس�ت. همچنين 
رئيس جمهور دس�تور ويژه اي را براي رسيدگي 
روي اين گ�زارش داده و در اختيار بانك مركزي 
ق�رار داده تا جزئي�ات ريال�ي و دلاري آن كاملًا 
مشخص و به بيت المال بازگردانده شود. « اما اين 
پايان ماجرا نبود، رئيس جمهور روز گذش�ته در 
جلسه هيئت دولت بخشي از سخنان خود را براي 
پاسخ به اين گزارش اختصاص داد و گفت بخشی 
از گزارش ديوان محاسبات را خوانده صددرصد 
غلط بوده است كه به زعم او ناشي از »بي اطلاعي 
محض از مقررات و قوانين كش�ور « است. پس از 
اين بايد منتظر ماند پاس�خ ديوان محاسبات به 
واكنش دولت كه گزارش آنها را صددرصد غلط 

مي داند، چه خواهد بود. 
  رئيس جمهور ديروز به گزارش تفريغ بودجه واكنش 
نش��ان داد. او در هيئت دولت    ب��ه موضوع نظارت و 
ضرورت اجراي كار نظارتي بر اس��اس قانون و بدون 
ملاحظه اشاره كرد و گزارش ديوان محاسبات كشور 
را مورد خطاب قرار داد و گفت: » يك سازمان نظارتي 
قبل از اينكه گزارش تهيه كند مگر با مسئولان مربوط 
دولتي قهر اس��ت؟ اين گزارش را كه خود مسئولان 
دولتي ب��ه او دادند با اينها صحبت كن��د بگويد من 

مي خواهم گزارش دهم.«
روحاني البته گفت كه دولت از نظارت بدش نمی آيد:  
»اين بدان معني نيس��ت كه دولت از نظارت بدش 
مي آيد. نه از نظارت خوش مان مي آيد و بايد نظارت 
باشد و اين جزو قانون و قانون اساسي است. ما مجري 
قانون اساس��ي و من مس��ئول اجراي قانون اساسي 
هستم منتها مي گويم نصف و نيمه كار نكنيم اينكه 
مثلًا سر سفره اي س��الاد بياوريم و يادمان برود غذا 
بياوريم و س��الاد يادمان برود اينها با هم اس��ت يك 
سفره همه چيزش با هم است، نظارت يك نظارت عام 
است. هر كس از بودجه اس��تفاده مي كند بايد مورد 
نظارت باشد و بايد ديوان محاسبات آنچه لازم است 
بيان كند. خواهش مي كنم از همه عزيزان بيان شان به 
گونه اي نباشد كه مردم را دچار شبهه بكند. چون يك 
بخشي را شنيدم درباره ارز، آن بخشي كه من شنيدم، 
آن بخش  ص��د در صد غلط بود. آن بخش��ي كه من 
شنيدم، كاملًا بي اطلاعي محض از مقررات و قوانين 
كشوراست. اين خيلي براي ما بد است كه يك دستگاه 

نظارتي حرفي بزند و آن حرف منطبق نباشد. «
روحانی در بخ��ش ديگری از س��خنان خود گفت:  
»امروز مس��ئله و دغدغه مردم، سلامت و معيشت 
اس��ت و بايد كاري كنيم كه همزمان ب��ا بيماري و 
بيكاري مبارزه كنيم. اگر بتوانيم اين ديدگاه جامع را 
به خوبي اجرايي و عملياتي كنيم، ان شاءالله قدم به 
قدم مي توانيم شرايط كشور را به سمتي هدايت كنيم 

كه براي مردم مطلوب باشد. « 
رئيس جمهور سپس به معضل جاري ايران و جهان 
اشاره كرد و گفت: » در اين مسئله مهم يعني مسئله 
ويروس كرونا كه يك معضل براي همه كشورهاي 
جهان است، تقريباً همه دنيا تحت تأثير اين موج 

بيماري قرار گرفته؛ هم سياست و اقتصاد دنيا، هم 
سبك زندگي مردم در جهان، هم تجارت و معاملات 
و همه چيز تحت تأثير شرايط جديد قرار گرفته و 
براي اولين بار است كه نام يك بيماري به يك معيار 
تاريخي براي محاس��بات تبديل شده است. كرونا 
و پس��اكرونا، دوران كرونا اينكه چگونه بايد با اين 
بيماري مقابله كنيم و بعد از پايان دوران هم چگونه 

بايد مسائل جامعه و اقتصاد را سامان دهيم. «
روحاني س��پس نتيجه گرفت: در اي��ن امر مهم، 
موفقيت ما در صورتي است كه مردم، دولت و همه 

قوا و اركان كشور در كنار يكديگر باشند. 
     پيش بينی رشد اقتصادي در سال جاري

رئيس جمهور در ادامه ش��رايط بخش كشاورزي 
در س��ال جاري را بهتر از س��ال هاي قبل توصيف 
كرد و گفت: »امس��ال در زمين��ه توليدات زراعي 

پيش بيني ها اين اس��ت كه بي��ن ۳/5 تا 4 درصد 
افزايش توليد داش��ته باش��يم و در زمينه گندم، 
الحمدلله 14 ميليون تن گندم پيش بيني ش��ده 
است كه ان ش��اءالله تأمين خواهد شد.« او سپس 
دشمنان را مورد خطاب قرار داد و گفت:» دشمنان 
تبليغ نكنند كه پارسال وضع دولت بد بود و امسال 
خيلي بدتر است. نه خير، پارس��ال هم وضع رشد 
اقتصادي بدون نفت مثبت بود. س��ال 98 به رغم 
همه فش��ارها، اقتصاد بدون نفت ما در رشد بوده 
و امس��ال هم همه پيش بيني ها به ما مي گويد كه 
مثبت است. بانك مركزي اخيراً در پيش بيني اي 
كه درباره رشد اقتصادي و تورم براي من فرستاده 
اس��ت امس��ال ش��رايط تورم را بهتر پيش بيني 
مي كند. بنابراين، اينگونه نيس��ت كه رسانه هاي 
خارجي تبليغ مي كنند كه مردم گرفتارند و امسال 

مش��كلات فراوان خواهد بود. امسال سال خوبي 
خواهد بود. البته پيداست مشكلات تحريم را داريم، 
مشكلات كرونا را داريم و اينها سر جاي خود است 
ولي آن شرايط سياهي كه آنها ترسيم مي كنند و 
مي خواهند دل مردم را خالي كنند، كاملًا دروغ و 

بي اساس است. «
   بقيه دولت هم از مدل شستا پيروي كنند

 رئيس جمهور در ادامه به عرضه شركت هاي شستا 
در بورس اشاره  و  اضافه كرد: »اين كار بسيار بزرگ 
و عظيمي است كه امروز انجام مي گيرد و اين كار 
براي مبارزه با فساد است و اين مبارزه با فساد كه 
مي گوييم، جاي اصلي فسادس��تيزي اينجا است 
كه شفاف كنيم و عرضه كنيم و مردمي و رقابتي 
كنيم و مردم در صحنه بيايند و اين كار انجام گرفته 
است. من از بقيه دولت هم مي خواهم كه اين مدل 
را پيروي كنند يعني سهام بخش هاي بزرگي مثل 
ايدرو، صندوق هاي بزرگ، نف��ت و دفاع و خيلي 
جاها است كه از اين مدل مي توانند تبعيت كنند و 
بيايند و كل سهام را يكجا عرضه بكنند، 1۰ درصد 
بيشتر و كمتر و هر مقدار نياز است، نسبت به شيوه  

آن كار نداريم و اصل ارزش بسيار مهم است. «
   قدرداني از ارتش و نيروهاي مسلح

رئيس جمهور در پايان به 29 فروردين و روز ارتش اشاره 
كرد و با بيان اينكه امسال به خاطر شرايط بهداشتي 
ام��كان برگزاري مراس��م در كنار مرقد امام نيس��ت، 
گفت: » البته يك بيانيه اي را در اين زمينه ان ش��اءالله 
صادر مي كنم چون موفق نيستم كه امسال حضوري 
خدمت شان برس��م و در آنجا مثل س��ال هاي پيش 
صحبت داشته باشم كه حرفم را ضمن بيانيه اي تقديم 
مي كنم و لازم مي دانم از ارتش جمهوري اسلامي ايران 
و همچنين از ساير نيروهاي مسلح تشكر و قدرداني كنم 
كه اينها نشان دادند، ارتش را براي صلح و جنگ هم نياز 
داريم. براي جنگ كه معلوم است كه نياز داريم و براي 
صلح هم معلوم است براي بازدارندگي نياز داريم اما هر 
مشكلي هم پيش بيايد اينها در صحنه هستند و شما 
مي بينيد سيل و زلزله مي آيد در صحنه هستند و كرونا 
مي آيد در صحنه هستند. از ارتش جمهوري اسلامي 
ايران، سپاه پاسداران، بسيج، نيروي انتظامي و از همه 
عزيزاني كه در اين ايام براي مقابله و مبارزه با اين بيماري 

تلاش و كوشش كردند، تشكر مي كنم. «

       مهر: جمعيت جانبازان انقلاب اس��لامي با اشاره به گزارش ديوان 
محاسبات درباره پرداخت حقوق 5۰ ميليوني به مديران نجومي بگير 

دولتي، از غفلت مجلس انتقاد كرد. 
       جوان: محسن رضايي، دبير مجمع تش��خيص مصلحت نظام در 
حساب كاربري خود در توئيتر نوشت: در دنياي پساكرونا ممكن است 
امريكا به كشورهاي مشترک المنافع تبديل شود. وي تأكيد كرد: هزينه 
لشكركش��ي هاي بي حاصل و ناكارآمدي دولت امري��كا و بي اعتمادي 

ايالت ها به آن، مانند بمب ساعتي عمل مي كند. 
       ايرنا: نمايندگان مجلس ش��وراي اس��لامي يك پنج��م از حقوق 

ارديبهشت ماه خود را براي كمك به نيازمندان اختصاص دادند. 

ژه
وی

 آی��امدیراندولت��يهمهمپ��ايمردم 
هزینههایشانراکمکردهاند؟

علي تاجرنيا، طي يادداش��تي با عنوان »تشديد فقر در پسا 
كرونا« در روزنامه جهان صنعت  به بررس��ي تصميم دولت 
براي بازگشايي اغلب مش��اغل در تهران پرداخته و نوشته: 
»اگر چه كار دولت به  جهت كمك به مش��اغل است، اما در 
نهايت به نظر مي آيد كه اين تصميم مقداري عجولانه است. 
بايد مسير توليد در كشور و رونق  اقتصادي از جهات ديگري 

هم دنبال شود. «
او در ادامه آورده »دولت بايد خيلي ش��فاف با مردم مطرح 
كند كه چرا امروز وضعيت كشور به اينجا رسيده و برجام با 
شكست روبه رو شده و ما امروز  دچار چنين شرايطي هستيم. 
متأس��فانه با محافظه كاري و ملاحظه كاري ش��رايط كشور 
امروز به گونه اي ش��ده كه ما اگر اقلام حداقلي  حفاظتي را 
براي مردم تأمين كنيم بايد خيلي خوشحال باشيم در حالي 
كه بدون شك از نظر اقتصادي ش��رايط موجود دوام زيادي 
 نخواهد داشت مگر اينكه بتوانيم منابع بيشتري توليد و خلق 
كنيم و اين راهش تعامل با دنيا و برداشتن تحريم هاست. تا 
زماني كه  اين اتفاق نيفتد قطعاً ش��رايط بدتري در سال 99 

خواهيم داشت. «
گرچه در اين يادداشت، مشكل به درستي تشخيص داده شده 
است، اما آيا واقعاً مسير حل آن صرفاً از راه تعامل با دنياست؟ 
و تازه بر فرض كه چنين باشد، آيا با قدم برداشتن هاي دولت 
ايران براي تعامل با جهان، تعامل برقرار می شود؟! مگر دولت 
روحاني حتي تا تماس تلفني با رئيس جمهور امريكا پيش 

نرفت؟ نتيجه چه شد؟!
او در ادامه يادداشتش نوشته كه »در طول سه سال گذشته 
ارز و تورم چندين برابر در كشور افزايش پيدا كرده است. نه 

حقوق حقوق بگيران جزء و نه درآمد كس��اني  كه در بخش 
خدمات كار می كنند كه بيش از 5۰ درصد اقتصاد كش��ور 
هستند هيچ گونه افزايشي متناسب با اين تورم نداشتند. آيا 
خود  مديران و مجموعه حاكميت و دولت متناسب با شرايط 
دشوار كشور هزينه هايشان را كنترل كردند؟ آيا بودجه هاي 
مربوط به مسائل  تشريفات در نهاد هاي مختلف كم شده يا 
تغييري كرده است؟ آيا پرواز هاي اختصاصي مقامات دولتي 
كم شده است؟ آيا رانندگان  شخصي و خودرو هاي شخصي 
كاهش يافته؟ نمي شود در كش��وري كه اين همه مسئله و 
مشكل دارد از مردم بخواهيم تحمل كنند، ولي  دولتمردان 
ما هيچ تغييري در زندگي شان داده نشود. متأسفانه شرايط 
كشور دشوار است. حتي روز هاي آينده و بعد از كنترل كرونا 
 دشوارتر خواهد بود. آنچه مردم را بيشتر اذيت می كند اين 
است كه طبقه متوسط به ش��دت ضعيف می شود و در عين 
حال ناعدالتي  وجود دارد، اما كساني كه در مسئوليت هستند 

اين تغييرات را حس نمي كنند. «
اين بخش از يادداشت او مطالبه به حقي از مسئولان دولتي و 
غيردولتی است. گزارش تفريغ بودجه منتشر شده و نتايجي 
از آن بيرون آمده كه براي همه عجيب و قابل تأس��ف است. 
هدر رفت حداقل ۳ ميليارد دلار ارز يكي از آنهاست. حقوق 
45 ميليون توماني يك مدير دولتي هم ارجاع خوبي اس��ت 
كه بدانيم دولتي ها چقدر در صرفه جويی مالي با مردم همراه 

شده اند!


  مردمگوشندادند
یارفتاردولتمرددبود؟

حسين مظفر، عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام، نقايص 
در تبعيت مردم از نظرات كرونايي دولت را متوجه خود دولت 
دانسته و گفته: »دولت هر زماني هر تصميمي گرفت مردم 

همراهي نشان دادند اگر هم نقايصي وجود داشت به خاطر 
عدم تصميم گيری درست دولت داشت. « او سپس از رفتار 
متناقض دولت در م��ورد كرونا گفته: »دول��ت از اول رفتار 
متناقضي در مديريت كرونا داشت، همين مسئله مشكلاتي 
را ايجاد ك��رد. روز هاي نخس��ت دولت اعتق��ادي به ايجاد 
محدوديت رفت و آمد و قرنطينه نداش��ت، حتي اعلام كرد، 
»قرنطينه و ايجاد محدوديت در رفت و آمد كار قرون وسطايي 
است«، همين مسئله عاملي شد تا مردم نكات بهداشتي را 
كمتر رعايت كنند، چون به حرف دولت اعتماد كردند؛ نتيجه 
آن بود كه بيماري كرونا شيوع بيش��تري پيدا كرد و دولت 
ديد كه موضوع جدي است. در اين مرحله تصميم به اعمال 
محدوديت رفت و آمد، فاصله گ��ذاری اجتماعي و قرنطينه 
سازي گرفت.« او در ادامه از تلاش هاي دولت هم قدرشناسي 
كرده اس��ت: »البته دولت تلاش هايي را انج��ام داد و نبايد 
قدرنشناس��ي كرد. وزارت بهداش��ت و درمان خيلي تلاش 
كرد تا ش��يوع بيماري كنترل ش��ود، ولي در مجموع دولت 
مي توانست بهتر از اين عمل كند تا آسيب هاي كرونا به كشور 

ما كمتر باشد. «
رهبر انقلاب حضرت آيت الله خامنه اي هم در صحبت خود 
با مردم در روز نيمه شعبان فرمودند: »انسان واقعاً مشاهده 
می كند مردم آنچه را ستاد ملّي مبارزه ]با كرونا[ به صورت 
قاطع بيان می كند عمل می كنند. بله، ممكن است يك وقتي 
يك چيزي را به صورت مردّد بيان كنند، مردم به اين نتيجه 
نرسند كه بايد اين كار را كرد، امّا آنجايي كه به صورت قاطع 
مطلبي گفته می شود و احس��اس می كنند كه اين كار بايد 
انجام بگيرد، مردم با مصوّبات مسئولين همراهي می كنند؛ 
يك نمونه اش روز سيزدهم فروردينِ امسال بود؛ انسان باور 
نمی كرد كه مردم س��يزده بدِر را تعطيل كنن��د امّا تعطيل 

كردند... «

يك تحليلگر سياست خارجي: 
اقدامات  امريكا در افغانستان 

مین گذاري سیاسي است
يك ديپلمات پيش�ين معتقد اس�ت اقدام�ات امري�كا، يك نوع 
مين گذاري سياس�ي در زمين افغانس�تان اس�ت ك�ه نتيجه  آن، 
ش�كل گيري دولت مقت�در و اقتصاد پويا در اين كش�ور نيس�ت. 
محسن روحي صفت در گفت وگو با ايرنا، با اشاره به تحولات افغانستان 
و رايزني هاي وزير امور خارجه با مقامات اين كشور و همسايگان در اين 
باره گفت: در هفته هاي اخير تحولات افغانستان شتاب بسياري يافته 
اس��ت. هم عبدالله عبدالله و هم اش��رف غني مي گويند رئيس جمهور 
افغانستان هستند و اين مس��ئله موجب شكل گيري حاكميت دوگانه 

در افغانستان شده است. 
وي ادامه داد: از سوي ديگر، امريكا و طالبان به توافقي دست يافته اند و 
دولت مركزي كابل به شكل يكطرفه موظف به اجراي آن شده است. اين 
مسائل نشان از بي ثباتي و وجود نوعي بحران در نظام سياسي افغانستان 
است چراكه مشخص نيست مرجع تصميم گيري كجاست و همه مسائل 

دچار ابهام و پيچيدگي شده است. 
اين كارشناس مسائل افغانستان با اشاره به اظهارات چندي پيش حامد 
كرزي، رئيس جمهور پيشين افغانستان اظهار داشت: حامد كرزي در 
تشريح وضعيت كنوني افغانس��تان مي گويد كه وضعيت نگران كننده 
كنوني كشور نتيجه سياست و عملكرد تحقيرآميز و تفرقه افكنانه ايالات 
متحده در برابر مردم افغانستان است. اگر امريكا خواهان حل بحران به 
وجود آمده مي بود، مي توانست با اقدام سازنده و به موقع قبل از برگزاري 
مراسم تحليف، مانع بي ثباتي سياسي شود. روحي صفت افزود: اگر ما 
امريكا را به عنوان يك قوه عاقله حس��اب كنيم، دست هاي پشت پرده 
امريكا موجب رسيدن افغانستان به اين وضعيت مي شد وگرنه حضور 
19 ساله آنها در افغانستان نبايد موجب تداوم بحران، بي ثباتي و جنگ 
از يكسو و شكل گيري حاكميت دوگانه از سوي ديگر مي شد و همزمان 
با مخالفان دولت مركزي به توافق مي رس��يد. اين ديپلمات پيشين با 
بيان اينكه تصميم و رويكرد كلان امري��كا، كاهش هزينه هاي امريكا 
در افغانس��تان و انداختن هزينه ها بر دوش ساير كش��ورها و بازيگران 
است، خاطرنش��ان كرد: امريكا مي خواهد از يك بازيگر فعال مايشا به 
يك تماشاچي تبديل شود و با اقدامات سياسي اش، منافع خود از اين 

كشور را تضمين كند. 
روحي صفت اضافه كرد: در واقع اقدامات امريكا، يك نوع مين گذاري 
سياس��ي در زمين افغانستان اس��ت كه نتيجه  آن، شكل گيري دولت 
مقتدر و يك اقتصاد پويا نيس��ت. وي با اشاره به فعال شدن ايران براي 
كاهش بحران سياسي در افغانستان ابراز داشت: ايران مي داند امريكا 
مي خواهد از اقدامات هزينه بردار كناره گيري كرده كه نتيجه آن افزايش 
بي ثباتي در افغانستان و همسايگان اين كشور از جمله ايران خواهد بود. 
بنابراين ايران اقدامات و تحركاتي را آغاز كرده و بر تماس هايش در اين 

باره افزوده است. 

ظريف در نشست كميسيون امنيت ملي مجلس: 
روند صلح در منطقه 

بايد در اختیار كشورهاي منطقه باشد
س�خنگوي كميس�يون امنيت ملي مجلس با اش�اره به حض�ور وزير 
خارجه در نشست كميسيون، گفت: وزارت خارجه هماهنگي كامل با 
وزارت بهداش�ت و آمادگي كامل براي مقابله با كرونا را دارد، پزشكان 
بدون م�رز نيز طب�ق هماهنگي صورت گرفته به كش�ور وارد ش�دند. 
سيدحسين نقوي حسيني در گفت وگو با خبرگزاري خانه ملت، در توضيح 
نشس��ت ديروز كميسيون امنيت ملي و سياس��ت خارجي مجلس شوراي 
اس��لامي با حضور وزير امور خارجه، گفت: رئيس كميس��يون امنيت ملي 
مجلس در اين نشس��ت مسائل حوزه سياس��ت خارجي در شرايط فعلي را 
پراهميت دانست و گفت كه »مسائل عراق، تحريم ها و خصومت امريكايی ها، 
تأثير كرونا بر مسائل سياست خارجي و اين گونه مسائل بايد مورد بررسي قرار 
گيرد. نماينده مردم ورامين و پيشوا در مجلس شوراي اسلامي، تصريح كرد: 
آقاي ظريف در ادامه نشست با بيان اينكه كرونا در سطح بين المللی تحولات 
عميقي را ايجاد كرده كه در حال حاضر قابل ارزيابي دقيق نيست، گفت »اينكه 
چه مسائلي در آينده براي كشورها رقم بخورد سؤال مهمي است، ما در وزارت 
امور خارجه اين موضوع را دقيق بررسي و رصد مي كنيم. اين فرايند نيازمند 
مطالعه دقيق است. قدرت هاي سلطه گر تلاش مي كنند حاكميت خود را در 
دوران پسا كرونا خود را حفظ كنند ولي اتفاقات و نحوه عمل امريكايي ها نتايج 

عكسي براي آنها داشته است. «
نقوي حسيني ادامه داد: وزير امور خارجه همچنين يادآور شد كه »تلاش و 
پيشرفت هاي خوبي در آزادسازي پول های جمهوري اسلامي صورت گرفته 
و به سرانجام خواهد رسيد. بيشترين كمك و همراهي در مبارزه با كرونا و در 
كاري و تأمين نيازها بين وزارت خارجه و وزارت بهداشت و درمان نيز انجام 

شده است. «
وي ادامه داد: آقاي ظريف در ارتباط با تحولات اخير در كشور عراق نيز گفت 
كه »سياست جمهوري اسلامي ايران حفظ اس��تقلال، آرامش و حاكميت 
دولت عراق طبق قانون اساسي اين كشور اس��ت، همان گونه كه در سوريه 
و افغانستان هم اين سياست را دنبال مي كنيم. روند صلح در منطقه بايد در 
اختيار كشورهاي منطقه باشد و كشورهاي خارج از منطقه و قدرت هاي مدعي 
نبايد دخالت كنند. ايران خواهان آتش بس و توافق در افغانستان است و در 

جهت آن تلاش مي كنيم. «
اين نماينده مردم در مجلس دهم يادآور ش��د: وزير ام��ور خارجه در ادامه 
توضيحات خود يادآور شد كه »پيروزي هاي عيني شرايط را براي آتش بس 
و رفع محاصره فراهم كرده است، اميدواريم مجموعه تلاش هاي منطقه اي و 

بين المللي به نتيجه برسد. «
نقوي حسيني با اشاره به توضيحات ظريف در مورد پزشكان بدون مرز نيز 
اضافه كرد: وزير امور خارجه گفت كه »پزشكان بدون مرز در تهران دفتر دارند 
و طرف آنها وزارت كشور است. الحمدلله نيازي به خدمات آنها نداشتيم. ورود 
اين گروه از افراد با هماهنگي ها و درخواست هايي انجام شده بود، وزارت خارجه 
خودش بدون هماهنگي براي كسي ويزا صادر نمي كند، قطعاً هدف استفاده 

از ظرفيت آنها بوده است.«

فرمانده هوافضاي سپاه: 
دلاورمردي هاي ارتش هرگز

 از صفحات زرين انقلاب محو نمي شود
فرمانده هوافضاي س�پاه، مجاهدت رزمندگان ارتش را مايه  دلگرمي و 
آرامش ملت ايران دانس�ت و گفت: دلاورمردي هاي اين نيرو در دوران 
دفاع مقدس هرگز از صفحات زرين انقلاب اس�لامي محو نخواهد شد. 
به گزارش پايگاه اطلاع رساني ارتش، سرتيپ پاسدار »اميرعلي حاجي زاده« 
روز چهارشنبه در پيامي خطاب به سرلشكر سيدعبدالرحيم موسوي فرمانده 

كل ارتش جمهوري اسلامي روز ارتش را تبريك گفت. 
فرمانده نيروي هوافضاي سپاه پاسداران افزود: با صلوات بر حضرت محمد و 
آل محمد و با احترام؛ 29 فروردين ماه سالروز ارتش جمهوري اسلامي ايران و 
بزرگداشت حماسه آفريني هاي نيروي زميني را به جنابعالي و كاركنان خدوم 
و جان بر كف ارتش صميمانه تبريك و تهنيت مي گويم. حاجي زاده تصريح 
كرد: تلاش و مجاهدت رزمندگان ارتش جمهوري اسلامي ايران مايه  دلگرمي 
و آرامش ملت ش��ريف ايران اس��ت و دلاورمردي هاي ارتش در دوران دفاع 
مقدس و تقديم هزاران شهيد و جانباز هرگز از صفحات زرين انقلاب اسلامي 
محو نخواهد شد و مردم شهيدپرور ايران اسلامي هميشه قدردان خدمات 
آحاد كاركنان ارتش در حوادث غيرمترقبه و تلاش براي سلامتي آنان بوده و 
خواهند بود. حاجي زاده خاطرنشان كرد: اميد است نيروهاي مسلح جمهوري 
اسلامي ايران در سال جهش توليد، براي پيشرفت و آباداني ايران عزيز، تحت 
زعامت فرمانده معظم كل قوا حضرت امام خامنه اي)مدظله العالي( هميشه 

پيشگام و با صلابت باشند. 

با موافقت نمايندگان مجلس
شوراهاي اسلامي مجاز 

به دريافت عوارض محلي شدند
نمايندگان مجلس، شوراي اسلامي ش�هر را در چارچوب ابلاغيه وزير 
كشور مجاز به تأمين هزينه هاي شهر و روستا از محل وضع عوارض كردند. 
به گزارش خبرگزاري خانه ملت، نمايندگان در نشست علني ديروز مجلس 
شوراي اسلامي در جريان بررسي لايحه ماليات بر ارزش افزوده با ماده )5۳( 
با اكثريت آرا موافقت كردند. در ماده )5۳( آمده است: شوراهاي اسلامي شهر 
و بخش مي توانند صرفاً در چارچوب ابلاغيه وزير كش��ور و در اجراي قانون 
تشكيلات، وظايف و انتخابات شورا هاي اسلامي كشور و انتخاب شهرداران 
مصوب 75/۳/1۰ و اصلاحات بعدي آن براي تأمين هزينه هاي شهر و روستا 
نس��بت به برقراري و وضع ع��وارض محلي اعم از عوارض بر س��اختمان ها، 
مستحدثات، تأسيسات، تبليغات معابر و فضاهاي شهري و روستايي و ارزش 
افزوده ناش��ي از اجراي طرح هاي توسعه شهري و روس��تايي و دارايي هاي 
غيرمنقول در محدوده و حريم شهر و محدوده روستا اقدام نمايند. وزير كشور 
موظف است عناوين مأخذ و نرخ سقف عوارض مذكور را با توجه به شرايط هر 
منطقه جغرافيايي با همكاري شوراي عالي استان ها حداكثر تا پايان آذرماه هر 

سال تعيين و به شوراهاي اسلامي شهر و بخش ابلاغ نمايد. 
در تبصره 1 نيز آمده برقراري هرگونه عوارض و ساير وجوه براي انواع كالاهاي 
وارداتي و توليدي و همچنين ارائه خدمات كه در اين قانون تكليف ماليات 
و عوارض آنها تعيين شده است اعم از معاف يا مشمول، همچنين برقراري 
عوارض به درآمدهاي مأخذ محاسبه ماليات، س��ود سهام شركت ها، سود 
اوراق مشاركت، سود سپرده گذاری و ساير عمليات مالي اشخاص نزد بانك ها 
و مؤسسات اعتباري غيربانكي مجازي توسط شوراهاي اسلامي و ساير مراجع، 

ممنوع است. 
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 نماي نزديك

    همتي: ارزي گم نشده است
  رئيس كل بانك مركزي سه شنبه شب در گفت وگوي ويژه خبري در خصوص گزارش ديوان 
محاسبات درباره تفاوت4/8 ميليارد دلار بين ارز تخصيص داده شده 42۰۰ توماني با كالاهاي 
وارد شده به كشور در سال 97 گفت: در سال 97، ۳۰ ميليارد دلار ارز بانكي تأمين شده است 
كه حدود 2۰ ميليارد دلار آن در چهار ماهه اول بود و از زماني كه بنده مسئوليت را به عهده 
گرفتم سياست هاي ارزي تغيير كرد و از آنجا به بعد است كه بحث واردات كالاهاي اساسي 
و غيراساسي مطرح شد چون تا پيش از آن بانك مركزي هر ميزان تقاضاي ارزي را كه ثبت 

سفارش براي واردات داشت، بايد تأمين مي كرد. 
عبدالناصر همتي تصريح كرد: اولاً اين گزارش آنگونه كه اعلام كرده اند 12 آذر 98 تهيه شده 
است و در همان فاصله 1/8ميليارد دلار آن رفع تعهد ش��ده است پس الان اين مابه التفاوت 
۳ميليارد دلار است. دليل اين ۳ ميليارد دلار هم گم شدن پول نيست بلكه واردكننده به دليل 
شرايط تحريمي نتوانسته رفع تعهد كند، كالا ممكن اس��ت هنوز در راه مانده باشد چون ما 
براي برخي كالاها مانند ماشين آلات صنعتي تا 12 ماه فرصت مي دهيم وارد كنند. سوم ممكن 

است تفاوت محاسبات در گمرک باشد. پس همه اين عوامل وجود دارد. 
رئيس كل بانك مركزي افزود: از اين سه ميليارد دلار،5ميليارد دلار را كه به نظر ما واردكننده 
به تعهداتش عمل نكرده است، اسامي شان را به سازمان تعزيرات داده ايم. اين تعهدي است 
كه ايفا نشده است اما ممكن است ايفا شود. ضمناً چند صد ميليون دلاري هست كه به مرحله 
كيفري رسيده و قوه قضائيه هم دارد پيگيري مي كند و افراد و عاملان شان در زندان هستند. 
پس اينگونه نيست كه 4/8 ميليارد دلار گم شده است، خير همه اينها حساب و كتاب دارد و 
من فكر مي كنم در اين شرايط كه نياز به ثبات اقتصادي داريم بهتر بود كه اطلاعات لازم را از 

ما مي پرسيدند؛ ما تعامل خوبي با ديوان محاسبات داريم. 


